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For a solution of a problem of choosing  information protection facilities (IPF) two approaches are offered: the 
first one is based on the assessment of competitiveness, the second one is based on the assessment of the advisability 
of their using for a particular object of protection. We made review of the methods which evaluate competitiveness of 
the IPF. The most appropriate methods are: the first - finding of an integral index of the competitiveness, the second 
– expert evaluations, the third - testing method. For assessment of advisability of using the IPF for a particular object 
of protection two methods were developed: the method of determining the coefficient of threats neutralization and the 
method of risk analysis. The method of determining the coefficient of threats neutralization is subjective and based on 
expert evaluation. The method based on risk analysis assumes the determination of economic benefit from using IPF. 
Besides, the decision on choosing optimal set of information protection facilities for a particular object is based on the 
input intensities of information assets.
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Результаты проведенных нами исследований показали неоднозначную реакцию субъектов малого и сред-
него предпринимательства к тенденциям и веяниям в изменении предпринимательского климата в Республике 
Башкортостан, которые исходят от направляющих действий республиканского руководства по его улучшению. 
В то же время надо отметить в целом положительное отношение к регулирующим мерам со стороны органов 
государственного управления в их попытках усилить развитие предпринимательства. Предприниматели с по-
ниманием относятся к тем нормативным актам, постановлениям, направляющим и организационным мерам и 
мероприятиям, которые проводятся в республике. В таком ключе понимания современной действительности 
достаточно ясно вырисовываются и проблемы формирования новых отношений, имеющих непосредственное 
отношение к развитию предпринимательского климата в республике, темпам роста малого и среднего предпри-
нимательства.
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The results of our studies have shown mixed reactions to small and medium-sized businesses to trends and 
changing trends in the business environment in the Republic of Bashkortostan, which emanate from the guide actions 
of the Republican leadership to improve it. At the same time, it should be noted generally positive attitude to regulatory 
action by the government in their efforts to strengthen the development of entrepreneurship. Entrepreneurs are 
sympathetic to those regulations, rulings, guides and organizational measures and activities that are carried out in the 
country. In this way the understanding of contemporary reality is quite clear and looming problems of forming new 
relationships that are relevant to the development of the business climate in the country, the rate of growth of small and 
medium-sized businesses.
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В результате наших исследований по проблемам развития малого и среднего предпринимательства в 
Республике Башкортостан получены результаты, которые характеризуются в нескольких аспектах:  слабая 
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зависимость уровня развития малого и среднего бизнеса в Республике Башкортостан в разрезе муници-
пальных образований от уровня своего территориального потенциала;  выявлено уникальное качество со-
временной экономики нашей республики – обеспечивать в условиях всеобщего для нашей страны обще-
федерального экономического пространства, единого по стране предпринимательского климата высокую 
производственную эффективность функционирования республиканского производства по сравнению с 
остальными субъектами Федерации по стране;  необходимость лучшего налаживания системы постоянного 
контроля и курирования за деятельностью СМСП; наблюдается факт частой смены в последние годы ор-
ганов исполнительной власти, координирующих и оказывающих содействие развитию малого и среднего 
бизнеса в республике;  в целях укрепления позиций малого и среднего предпринимательства в республике 
необходимо обеспечить разработку и принятие на реализацию на территории нашей республики каких-
либо масштабных проектов федерального значения, связанных с энергичными вливаниями инвестиций и 
внедрением инноваций и т.д. 
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As a result of our research on the development of small and medium-sized enterprises in the Republic of 
Bashkortostan obtained results, which are characterized in several ways: - a weak dependence of the level of 
development of small and medium-sized businesses in the Republic of Bashkortostan in the municipal entities, of their 
territorial potential - revealed a unique feature of modern the economy of our country, to provide in general for our 
country general federal economic space, a common business climate in the country high production efficiency of the 
national production in comparison with the rest of the federation in the country - the need to establish a better system 
of ongoing monitoring and oversee the activities of the SMSP - there is a fact of frequent changes in recent years, 
executive agencies, coordinating and assisting the development of small and medium-sized businesses in the country - 
in order to strengthen the position of small and medium-sized businesses in the country to ensure the development and 
adoption of the implementation of the territory of our republic any large-scale projects federal associated with energetic 
infusions of investment and innovation, etc.
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По показателям уровня экономического развития и развития предпринимательской инициативы Респу-
блика Башкортостан в целом характеризуется положительно. Соответственно по итогам последних пяти лет 
можно отметить определенные положительные аспекты обеспечения благоприятного предпринимательского 
климата в республике. В частности, в целом в республике сформирована эффективная система поддержки ма-
лого и среднего бизнеса; предпринимаются конкретные шаги по совершенствованию нормативно-правовой 
базы, финансово-кредитной поддержке малых и средних предприятий; реализуются республиканская и му-
ниципальные программы развития предпринимательства; налаживаются межрегиональные и международные 
контакты в сфере малого предпринимательства; улучшается финансовая составляющая поддержки предпри-
нимательского климата; осуществляется поддержка начинающих предпринимателей в приоритетных направ-
лениях экономической деятельности и т. д.
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In terms of the level of economic development and the development of entrepreneurship in the Republic of 
Bashkortostan generally characterized positively. Accordingly, on the basis of the last five years, it may be noted 
some positive aspects of the favorable business climate in the country. In particular, in the country as a whole formed 
an effective support system for small and medium-sized businesses, to take concrete steps to improve the regulatory 
framework, financial and credit support to small and medium-sized enterprises; implemented republican and municipal 
entrepreneurship programs; establish interregional and international contacts in the field of small business, improving 
the financial component support entrepreneurial climate; providing support business start-ups in the priority areas of 
economic activity, etc.


